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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mit tesz a kormány a vetési varjú urbanizálódása 
következtében fennálló, egyre több konfliktust okozó probléma megoldása érdekében? " 

Tisztelt Miniszter Úr!

A vetési varjúpopuláció száma nagy mértékben megnövekedett: nem csupán lakóhelyemhez közel,
Szombathelyen,  hanem  az  ország  más  területein  is,  pl.:  Ajkán,  Pécsen,  Siófokon,  Tapolcán,
Dombóváron, Marcaliban, Devecserben, Zalaegerszegen.  

A varjak urbanizálódása – ezáltal a jelenlegi konfliktusok elsősorban – a folyamatosan tetten érhető
emberi hibáknak és félreértéseknek köszönhetőek, amikkel szabályszerűen beüldözték a varjakat a
természetes  élőhelyükről  a  lakott  területekre,  ahol  viszont  már  nem a  táplálkozásuk,  hanem a
hangoskodásuk, szennyezésük miatt keletkezik kibékíthetetlen ellentét az ember és a vetési varjak
között.  A  madárkolóniák  mennyiségének  növekedésével  a  közegészségügyi  és  köztisztasági
előírások megtartása is ellehetetlenült az érintett városok ezen részein.

Mivel sajnos az ember – sokszor káros – természetalakító tevékenységének eredménye a vetési
varjú  városokban  történő  elszaporodása,  így  joggal  mondhatnánk  azt,  hogy  vállalni  kell  ennek
következményeit,  azonban  a  jelenlegi  helyzet  érdemi  beavatkozás  nélkül  sajnos  egyre
tarthatatlanabb és az önkormányzatokhoz egyre több lakossági panasz érkezik.

Az érintett állampolgárok sürgetően kérik a döntéshozók közbenjárását, azonban a védett állatfaj
állományának  szabályozása  és  riasztása  a  természet  védelméről  szóló  1996.  évi  LIII.  törvény
alapján kizárólag a természetvédelmi hatóság engedélyével lehetséges, illetve a települések által
alkalmazott  módszerek  -  vetési  varjak  fészkeinek jogszerű  eltávolítása,  a  madarak  riasztása,  az
érintett  területen  élő  fák  visszacsonkolása,  fészkelésre  alkalmatlanná  tétele  -  nem  vezetnek
eredményre, ami miatt más megoldás szükséges.

A problémával  korábbi  szombathelyi  önkormányzati  képviselőként  első kézből  találkoztam, így



 
rendelkezésemre állnak a témával kapcsolatos szakmai anyagok is, valamint az utóbbi hetekben az
ajkai  önkormányzat  is  a  közbenjárásomat  kérte  az  ügyben,  melyet  alább  változtatás  nélkül
továbbítok:

„Tisztelt Országgyűlési képviselő Úr!

Városunkban évről évre egyre nagyobb gondot okoznak a belváros platánfáin fészkelő vetési varjú
kolóniák. A madarak fészektelepei döntően a belváros platánfasorain helyezkednek el. A fasorok
alatt sétányok, padok, játszóterek, szökőkutak találhatók, melyek - mivel a madarak a fészek alá
piszkítanak  -  szinte  használhatatlanok.  A  környéken  lakókat  a  varjak  folyamatos  károgása
rendkívüli mértékben zavarja, a lakásukban nem tudnak pihenni. Az Ajkai Közös Önkormányzati
Hivatalhoz egyre több lakossági panasz érkezik, az érintett állampolgárok egyre türelmetlenebbül,
sürgetően kérik az Önkormányzat segítségét, hatékony intézkedését. 

Ismeretes előttünk, hogy a vetési varjú a védett és a fokozottan védett növény- és állatfajokról, a
fokozottan  védett  barlangok  köréről,  valamint  az  Európai  Közösségben  természetvédelmi
szempontból  jelentős növény-  és állatfajok közzétételéről  szóló 13/2001.  (V.9.)  KöM rendelet  2.
számú melléklete alapján védett állat, értéke egyedenként 50.000 forint.

Ismert  továbbá,  hogy  védett  állatfaj  állományának  szabályozása  és  riasztása  a  természet
védelméről szóló 1996. évi LIII. tv. (a továbbiakban: Természetvédelmi törvény) alapján kizárólag a
természetvédelmi  hatóság engedélyével  lehetséges.  E  lehetőséggel  élve  Önkormányzatunk  2018.
évtől  kezdődően  a  fennálló  problémát  a  jogszabályok  ismeretében,  azok  betartásával  próbálta
orvosolni, de sajnálatos módon teljes mértékben sikertelenül. A vetési varjak fészkeinek jogszerű
eltávolítása,  a  madarak  riasztása,  az  érintett  területen  élő  fák  visszacsonkolása,  fészkelésre
alkalmatlanná tétele nem vezetett eredményre. A madárkolóniák mennyiségének növekedésével a
közegészségügyi és köztisztasági előírások megtartása is ellehetetlenült a városban. A sétányokon
nagy mennyiségű, elviselhetetlen bűzt árasztó ürülék található,  a növekvő madárszám mellett  a
megfelelő  szintű  köztisztaság  megtartása  teljeséggel  lehetetlen,  a  város  egyes  részei  mára
gyakorlatilag élhetetlenné váltak.   

2021-ben  levélben  kerestük  meg  az  Agrárminisztérium  illetékes  helyettes  államtitkárát  annak
érdekében,  hogy  a  jelenleg  hatályos  jogszabályi  rendelkezések  módosítása  iránt  tegye  meg  a
szükséges  és  lehetséges  lépéseket.  Kérésünk  érdemben  arra  irányult,  hogy  a  vonatkozó
jogszabályok tegye lehetővé a települések területén a vetési varjak fészkelési idő alatti riasztását is,
mivel  ezzel  a  lehetőséggel  megoldható  lenne,  hogy  a  madarak  a  városon  kívül  keresnének
maguknak fészkelő helyet. 2021-ben a kezdeményezésünk nem járt sikerrel.

2022.  júniusában  az  Agrárminisztériumhoz  fordultunk  azzal  a  kéréssel,  hogy  kezdeményezzen
szakmai és jogi lépéseket annak érdekében, hogy a vetési varjak ne tegyék tönkre az ajkai lakosok
életét, ne tegyék élhetetlenné a város egy részét.

Konkrét  javaslatunk  elsődlegesen  a  13/2001.  (V.9.)  KÖM  rendelet  2.  melléklet  1283  sorának
hatályon kívül helyezésére irányult, másodlagosan arra, hogy a természet védelméről szóló 1996.
évi  LIII.  törvény  46.  §  (2)  bekezdésének,  valamint  74.  §  (2)  bekezdésének  szabályait  realizáló

2  



 
természetvédelmi hatóság a vetési  varjak fészkeinek eltávolítását ne csupán a költési  időszakon
kívül, hanem a költési időszakban is tegye lehetővé.   

Balczó Bertalan helyettes államtitkár úr a Balaton-felvidéki Nemzeti Park Igazgatóságával történő
kapcsolatfelvételt, egyeztetést javasolta a város problémájának megoldása érdekében. 

Erre  az  egyeztetésre  2022.  szeptember  elején  került  sor,  de  a  Nemzeti  Park  szakemberei
indítványunkat érdemben nem támogatták. 

Mivel a vetési varjúkolóniák által okozott problémák az elmúlt években folyamatosan szaporodtak,
ezúton  Önhöz  fordulok,  s  kérem,  képviselői  lehetőségeivel  élve  szíveskedjék  segítséget  nyújtani
önkormányzatunknak, Ajka városának, az itt élő embereknek. 

Javaslatunk a Természetvédelmi törvény vonatkozó rendelkezéseinek módosítására, kiegészítésére
irányul.

A  védett  állat  kártételének  megelőzésére  és  a  kárviselésre  vonatkozó  szabályrendszert  a
Természetvédelmi törvény. 74. §-a tartalmazza az alábbiak szerint:   

„74. § (1) Védett állatfaj egyede kártételeinek megelőzéséről, illetve csökkentéséről a kártétellel
érintett ingatlan tulajdonosa, illetve használója a tőle elvárható módon és mértékben gondoskodik.
Ha a kártételt a kötelezett nem képes megelőzni, kérheti a természetvédelmi hatóság hasonló célra
irányuló intézkedését.

(2)  Riasztási  módszerek  alkalmazása,  illetve  –  kivételes  esetben  –  a  túlszaporodott  állomány
egyedeinek befogása vagy gyérítése csak a természetvédelmi hatóság engedélyével és felügyeletével
végezhető.”

Javasoljuk, hogy a Természetvédelmi törvény 74. § (2) bekezdése kerüljön módosítása, a 74. § pedig
kiegészítésre az alábbi rendelkezésekkel:

„(2)  Riasztási  módszerek  alkalmazása,  illetve  –  kivételes  esetben  –  a  túlszaporodott  állomány
egyedeinek  befogása  vagy  gyérítése  –  a  (5)  bekezdésben  foglaltak  kivételével  -  csak  a
természetvédelmi hatóság engedélyével és felügyeletével végezhető.”

„(5)  Amennyiben a védett  állatfaj  a  település  lakónak életét  rendkívüli  mértékben megnehezíti,
nyugalmát  zavarja,  kivételesen  indokolt  esetben  a  települési  önkormányzat  polgármestere  a
természetvédelmi hatóság engedélyének hiányában is, az év bármely időszakában hozhat döntést a
riasztási módszerek alkalmazásáról, a túlszaporodott állomány gyérítéséről.”

Hangsúlyozom, hogy célunk nem a védett vetési varjak állományának kiirtására irányul, hanem a
város érintett lakóinak kíván hatékony segítséget nyújtani.

Megértését és segítő együttműködését ezúton is köszönöm.”

Tisztelt Miniszter Úr!

Fentiek alapján kérdezem, hogy számíthatnak-e a lakosok a kormány támogatására abban, hogy egy
átfogó szakmai egyeztetést kezdeményezzen, és hatékony alternatívát fogalmazzon meg a varjak
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okozta  egyre  inkább  sürgető  konfliktus  kezelésére?  Úgy  vélem,  hogy  kötelességünk  a  legjobb
tudásunk szerint megteremteni az ember és az állat számára is optimális életteret.

Várom érdemi válaszát!

Tisztelettel,

Balassa Péter
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